
Zapis diskuse pfi obhajobe RNDr. Miloslava Zejdy dne 30. cervna 2008

Pfitomni clenove komise:

Prof. RNDr. Petr Harmanec, DrSc., pfedseda
Prof. RNDr. Michal Kfizek, DrSc.
RNDr. Jifi Kubat, CSc.
doc. RNDr. Attila Meszaros, DrSc.
doc. RNDr. David Vokrouhlicky, DrSc.

Dr. Alex Schwarzenberg-Czerny oponent
Dr. Jozef Ziznovsky, Csc. oponent

Omluveni: Doc. RNDr. Petr Hadrava, DrSc.
Prof. RNDr. Pavel Exner, DrSc.

Po pfedstaveni kandidata nasledovala jeho prezentace a precteni posudku skolitelem a
obema oponenty.

Uchazec nejprve odpovedel na pfipominky a dotazy oponentu:

Dr.Ziznovsky: Davate pro dany ucel pfednost CCD nebo klasickym fotoelektrickych
pozorovanim pro dany ucel?
Dr. Zejda: Velmi to zalezi na konkretnich systemech. Pokud chceme pro TW Dra
detekovat velmi male zmeny, souvisejici pravdepodobne s pulzacemi s amplitudou pouhych
nekolika mmag, ukazuje se, ze CCD fotometrie zatim takoveto pfesnosti vetsinou
nedosahuje (viz kampan na jafe 20Q8).

Dr.Schwarzenberg-Czerny: Vzdalenost TW Dra tedy nakonec urcena byla nebo ne? Z takto
detailni analyzy by musela vyjit daleko pfesneji nezli z Hipparca, kde je chyba asi 10%.
Dr. Zejda: Vzdalenost TW Dra byla nakonec urcena na zaklade nasi analyzy a bude uvedena
v druhem pfipravovanem clanku o TW Dra. Jeji hodnota vychazi o neco vys§i, nez hodnota
namerena druzici Hipparcos.

Dr.Schwarzenberg-Czerny; A co pulzace? Ocekaval bych, ze o nich bude v praci daleko
vice.
Dr.Zejda: Ano, puvodne to bylo zamysleno, ale nakonec v kampani na jare 20Q8 nebyla
kvuli extremne spatnemu pocasi ziskana data dovolujici jejich detekci Jejich analyza tak
nemohla byt provedena. Planujeme dalsi pozorovaci kampan zamerenou prave na detekci
pulsaci.

Oponenti pote vyjadrili uspokojeni nad odpovedmi uchazece a nemeli dalsi otazky.

Nasledovala obecna diskuse:

Prof. Krizek: Zminil jste se, ze existuje asi 25 ruznych metod/kodu na reseni svetelnych
krivek zakrytovych dvojhvezd. Die meho nazoru by bylo tfeba temito metodami analyzovat
mnoho hvezd, nez by bylo mozne ucinit presvedcivy zaver, ktera z existujicich metod je
nejlepsi a ktera je optimalni pro na TW Dra.
Dr. Zejda: Zkousel jsem jenom malou cast z nich, nektere se jiz dnes prakticky
nepouzivaji. Hlavni duvody, proc jsem si vybral prave FOTEL a PHOEBE byly nasledujici:
Hlavni vyhoda FOTELu je, ze jeho autor pusobi v Praze a nebyl problem s nim konsultovat
o konkretnich problemech. Znam se osobne i s autorem programu PHOEBE a i s nim jsem mohl
rychle komunikovat. PHOEBE je nastavbou programu Wilsona a Devinneyho, coz je
v soucasnosti nejpouzivanejsi program na svete. PHOEBE samotne nabizi oproti klasickemu
WD jeste cetna dalsi vylepseni.

Dr.Kubat: Porovnaval jste vysledky z WD a FOTELu a je vysledek srovnani nekde
publikovan?
Dr. Zejda: Clanek prijaty do A&A obsahoval puvodne predbezne reseni a srovnani obou
metod. Nicmene recenzent vznesl namitku, ze vysledky z FOTELu j sou obtizne srovnatelne
s jinymi programy, napriklad kvuli tomu, ze FOTEL pouziva pouze linearni okrajove
ztemneni.

Dr.Schwarzenberg-Czerny: V tomto bode bych s recenzentem nesouhlasil. Zalezi
na konkretnim studovanem systemu, ale v rade pfipadu je linearni okrajove ztemneni
postacujici a o vysledku rozhoduji jine fyzikalni vlivy.


